

CANADA'S NATIONAL PARKS AND NATIONAL HISTORIC SITES

Yukon Territory

National Parks

Ivvavik Calving ground for the Porcupine caribou herd

Kluane Reserve Contains Canada's highest peak

Vuntut Northern Yukon's unique non-glaciated landscape

National Historic Sites

Dawson Historical Complex Important collection of buildings from the Klondike Gold Rush

Dredge No. 4 Symbolizes importance of dredging operations (1899-1966) with the evolution of gold mining in the Klondike

Gold Room at Bear Creek Part of large gold-refining complex, 1905-16

S.S. Keno 1922 wooden steamboat, 140 ft x 30 ft, 3 decks

S.S. Klondike The largest and last Yukon commercial steamboat

British Columbia

National Parks

Glacier British Columbia's lush interior rainforest and permanent glaciers

Gwaii Haanas Reserve Haida culture and coastal rainforest on Queen Charlotte Islands

Kootenay Featuring the famous Radium Hot Springs

Mount Revelstoke Rainforest of 1,000-year-old cedars and spectacular mountains

Pacific Rim Reserve Pacific Coast Mountains make up this marine and forest environment

Yoho Rockwalls and waterfalls

National Historic Sites

Chilkoot Trail The transportation route to the Klondike gold fields

Fisgard Lighthouse The first permanent lighthouse on Canada's west coast

Fort Langley An early 19th century Hudson's Bay Company post

Fort Rodd Hill A late 19th century fort built to defend Victoria-Esquimalt

Fort St. James An 1806 fur trade post founded by Simon Fraser

Gulf of Georgia Cannery An outstanding west coast fish processing complex

Kicking Horse Pass Traversed by Palliser expedition, 1857-60

Kitwanga Fort Tsimshian Village

Nan Sdins Remains of Haida longhouses and totem poles

Rogers Pass Canadian Pacific Railway route through Selkirk mountains

Stanley Park Outstanding large urban park

Twin Falls Tea House Early rustic tea house in Yoho National Park

National Marine Conservation Area

Gwaii Haanas Reserve This rich natural and cultural environment protects 138 of the Queen Charlotte Islands

Northwest Territories

National Parks

Aulavik Over 12,000 km² of arctic wilderness on Banks Island

Nahanni Reserve Northern wilderness, in all its awesome beauty

Tuktuk Nogait Calving ground for the Bluenose caribou herd

Wood Buffalo World's largest free roaming bison herd

Alberta

National Parks

Riding Mountain Protected "island" area in the Manitoba escarpment

Elk Island Alberta plains oasis for rare and endangered species

Jasper Glacial jewel of the Rockies

Waterton Lakes International Peace Park between the Rockies and the grasslands

National Historic Sites

Abbott Pass Refuge Cabin Early stone Alpine cabin used by climbers

Athabasca Pass Fur trade route

Banff Park Museum An early natural history museum in Rustic style

Riding Mountain Park East Gate Registration Complex Three rustic buildings built under Depression relief programs

Cave and Basin Warm thermal springs; the birthplace of national parks

First Oil Well in Western Canada First commercially productive oil well in the west

Howse Pass First crossed by David Thompson in 1807

Jasper House Remains of 1829 fur trade post

Jasper Park Information Centre 1913-14 picturesque fieldstone park building of rustic design

Rocky Mountain House Remains of rival Hudson's Bay Company and North West Company posts

Skoki Ski Lodge 1930's ski lodge in rustic vernacular

Sulphur Mountain Cosmic Ray Station Remains of high altitude geophysical laboratory

Yellowhead Pass Transportation route through Rocky Mountains

Saskatchewan

National Parks

Grasslands Saskatchewan's rare prairie grasses, dinosaur fossils, and badlands

Prince Albert Protects abundant wildlife in the northern boreal forest

National Historic Sites

Batoche A Métis village, site of the 1885 Battle of Batoche

Battle of Fish Creek Site of battle between Métis and Canadian forces, 1885

Fort Battleford North West Mounted Police post; the centre of government activities in the west, 1885

Fort Espérance Remains of two North West Company Fur Trade Posts

Fort Livingstone Original headquarters of North West Mounted Police

Manitoba

National Parks

Riding Mountain Protected "island" area in the Manitoba escarpment

Wapusk One of the largest polar bear denning areas in the world

National Historic Sites

The Forks A historic meeting place at the junction of the Red and Assiniboine rivers

Linear Mounds Aboriginal Burial Mounds (AD 1000-1200)

Lower Fort Garry A major centre of the 19th century fur trade

Prince of Wales Fort An 18th century stone fur trade fort on Hudson Bay

Riding Mountain Park East Gate Registration Complex Three rustic buildings built under Depression relief programs

Riel House The family home of Métis leader Louis Riel

St. Andrew's Rectory An example of mid-19th century Red River architecture

York Factory The Hudson's Bay Company's principal fur trade depot from 1684 until the 1870s

Ontario

National Parks

Bruce Peninsula Landscapes including the northern end of Niagara Escarpment

Georgian Bay Islands Captivating islands representing Lake Huron's landscape

Point Pelee Most southerly point on Canadian mainland

Pukaskwa Canadian Shield's ancient landscape on Superior's north shore

St. Lawrence Islands Experience the rugged beauty of the Thousand Islands

National Historic Sites

Battle of the Windmill The site of a failed invasion of 1838

Bellevue House An important Italianate villa, home of Sir John A. Macdonald

Bethune Memorial House The birthplace of the renowned Canadian doctor, Norman Bethune

Bois Blanc Lighthouse 1837 lighthouse

Butler's Barracks A complex representing 150 years of military history

Fort George A reconstructed British fort from the War of 1812

Fort Henry British fort completed in 1836 to defend the Rideau Canal

Fort Malden A 19th century border fortification

Fort Mississauga A 19th century tower within star-shaped earthworks

National Marine Conservation Area

Fathom Five The spectacular underwater universe of the Niagara Escarpment in Georgian Bay

Nunavut

National Parks

Auyuittuq Reserve Baffin Island landscapes containing northern extremity of Canadian Shield

Eldesmere Island Reserve Most remote, fragile, rugged and northerly lands in North America

Quebec

National Parks

Forillon The "Jewel of the Gaspé" where land meets sea

La Mauricie A peaceful oasis of lakes and forests in the heart of the Laurentian Mountains

Mingan Archipelago Reserve A string of islands carved out by wind and sea and inhabited by a multitude of marine birds

National Historic Sites

Artillery Park 250 years of military and industrial history

Battle of the Châteauguay The site of an 1813 battle in defence of Lower Canada

Sault Ste. Marie Canal Home of the first lock in the world to operate using hydro electricity

Sir John Johnson House Famous Loyalist (1780's)

Southwold Earthworks Site of Attiawandronk Indian Village, circa AD 1500

Trent—Severn Waterway An operational canal linking Lakes Ontario and Huron; 386 km long, with 45 locks

Saint-Louis Mission Site of a Huron village destroyed by Iroquois in 1649

Sault Ste. Marie Canal Home of the first lock in the world to operate using hydro electricity

The Fur Trade at Lachine An 1803 stone warehouse used as a depot

Grande-Grave A former coastal fishing village

Grosse Île and the Irish Memorial The quarantine station for immigrants from 1832 to 1937

Lachine Canal A non-operational canal; five locks with railway and road bridges

Louis-Joseph Papineau 19th century manor home of a patriot leader

Louis S. St. Laurent The childhood home of Louis S. St. Laurent, Prime Minister of Canada from 1948 to 1957

Maillou House 18th century Québec architecture

Manoir Papineau A 19th century manor, home of Patriot leader Louis-Joseph Papineau

Pointe-au-Père Lighthouse An early reinforced concrete light tower at a strategic location on the St. Lawrence River

Saint-Ours Canal An operational canal; a 1933 lock and remains of the 1849 lock

Sainte-Anne-de-Bellevue Canal An operational canal built on the site of an earlier 1843 canal

Prince Edward Island

National Park

Prince Edward Island A protected area with spectacular coast

National Historic Sites

Ardgowan A circa 1850 residence of Father of Confederation W.H. Pope

Dalvay-by-the-Sea Hotel Queen Anne revival home built 1896-99

Port-la-Joye-Fort Amherst Remains of British and French fortifications

Province House A Neo-classical building, the birthplace of Confederation

Exhibits

The Bank Fishery Exhibit - The Age of Sail A commemoration of Canada's east coast fishery at Lunenburg

New England Planters Exhibit

National Historic Sites

Beaubears Island Acadian refugee settlement (1756-59)

Carleton Martello Tower A fortification built to defend the city of Saint John during the War of 1812

Fort Beauséjour 18th century French and British ruins of fortifications

Fort Gaspareaux French fort ruins 1751

Monument-Lefebvre This historic building houses an interpretive centre and theatre depicting Acadian history and culture

Exhibit

LES PARCS NATIONAUX ET LES LIEUX HISTORIQUES NATIONAUX DU CANADA

Territoire du Yukon

Parcs nationaux

Ivvavik Aire de mise bas de la harde de caribous de la Porcupine

Réserve de Kluane La plus haute montagne du Canada s'y trouve

Vuntut Paysage unique du nord du Yukon qui a échappé à la glaciation

Lieux historiques nationaux

Complexe-Historique-de-Dawson Bâtiments datant de la ruée vers l'or

Drague-Numéro-Quatre Témoin du drague (1899-1966) lié aux mines d'or du Klondike

Salle-d'Affinage-d'Or-de-Bear Creek Partie de l'importante usine d'affinage d'or (1905-1916)

S.S. Keno Bateau à vapeur en bois de 1922, doté de trois ponts et mesurant 140 pieds sur 30

S.S. Klondike Le dernier et le plus important bateau à vapeur du Yukon

Colombie-Britannique

Parcs nationaux

Glaciers Les glaciers éternels et les luxuriantes forêts humides de Colombie-Britannique

Kootenay On y trouve les célèbres sources thermales Radium Hot Springs

Mont-Revelstoke Cèdres millénaires et montagnes spectaculaires

Réserve Gwaii Haanas Culture haïda et forêt humide des îles Reine-Charlotte

Réserve Pacific Rim Milieu marin et forestier dans les montagnes de la côte du Pacifique

Yoho Cascades et pentes abruptes

Lieux historiques nationaux

Col-Kicking Horse Emprunté par l'expédition Palliser en 1857-1860

Col-Rogers Emprunté par la voie ferrée du Canadien Pacifique à travers les monts Selkirk

Fort-Kitwanga Village Tsimshian

Fort-Langley Comptoir de la Compagnie de la Baie d'Hudson au début du XIX^e siècle

Fort-Rodd Hill Fort construit à la fin du XIX^e siècle pour défendre Victoria-Esquimalt

Fort-St. James Comptoir établi en 1806 par Simon Fraser pour la traite des fourrures

Gulf of Georgia Cannery Remarquable usine de transformation du poisson sur la côte Ouest

Nan Sdins Vestiges de longues maisons et de mât totemiques Haïdas

Parc-Stanley Immense et remarquable parc urbain

Phare-de-Fisgard Le premier phare permanent construit sur la côte Ouest du Canada

Piste-Chilkoot La route de la ruée vers l'or

Salon-de-Thé-des-Chutes-Twin Ancienne et rustique maison de thé dans le parc national Yoho

Aire marine nationale de conservation

Réserve de parc marin national Gwaii Haanas Riche milieu naturel abritant 138 des îles Reine-Charlotte.

Territoires du Nord-Ouest

Parcs nationaux

Aulavik Territoire sauvage arctique de plus de 12 000 km² dans l'île Banks

Réserve Nahanni La beauté sauvage du Grand Nord dans toute sa splendeur

Tuktu Nogait Lieu de reproduction des troupeaux de caribous Bluenose

Wood Buffalo Le plus important troupeau de bisons sauvages du monde

Alberta

Parcs nationaux

Banff Le premier parc national du Canada (1885)

Elk Island Oasis des plaines albertaines et refuge des espèces rares et en voie de disparition

Jasper Le joyau glaciaire des Rocheuses

Lacs-Waterton Parc international de la paix, entre les Prairies et les Rocheuses

Lieux historiques nationaux

Centre-d'Inscription-de-l'Entrée-Est-du-Parc-du-Mont-Riding Trois bâtiments rustiques construits durant la dépression des années 30

Cave and Basin Sources thermales à l'origine des parcs nationaux

Centre-d'Accueil-du-Parc-Jasper Pittoresque bâtiment en pierres des champs à l'origine des parcs nationaux

Lower Fort Garry Important centre de la traite des fourrures au XIX^e siècle

Maison-Riel Maison familiale du leader métis Louis Riel

Monticules-linéaires Tumulus autochtones (1000 à 1200 ans après J.-C.)

Presbytère-St. Andrew's Style architectural pratiquée à la rivière Rouge au milieu du XIX^e siècle

York Factory Principal entrepôt de la Compagnie de la Baie d'Hudson pour la traite des fourrures entre 1684 et 1870

Batoche

Village métis, lieu de la bataille de Batoche en 1885

Fort-Battleford Quartiers généraux de la Police à cheval du Nord-Ouest (1876)

Fort-Espérance Comptoirs de traite de la Compagnie du Nord-Ouest

Fort-Livingston Quartiers généraux originaux de la Police à cheval du Nord-Ouest

Fort-Pelly Ruines d'un comptoir de traite des fourrures de la Compagnie de la Baie d'Hudson

Fort-Walsh Un des premiers postes de la Police à cheval du Nord-Ouest

Tuktu Nogait Lieu de reproduction des troupeaux de caribous Bluenose

Wood Buffalo Le plus important troupeau de bisons sauvages du monde

Homestead-Motherwell Ferme d'un politicien réputé et fermier scientifique (1882)

Manitoba

Parcs nationaux

Mont-Riding Îlot protégé dans l'Escarpement du Manitoba

Wapusk L'une des plus importantes aires de mise bas des ours polaires du monde

Lieux historiques nationaux

Centre-d'Inscription-de-l'Entrée-Est-du-Parc-du-Mont-Riding Trois bâtiments rustiques construits durant la dépression des années 30

Phare-de-Galles Fort en pierre servant à la traite des fourrures au XVII^e siècle

Tours-Martello-de-Kingston—Tour Murney Fortifications britanniques du milieu du XIX^e siècle et résidence du gardien du phare sur le lac Huron

Lower Fort Garry Important centre de la traite des fourrures au XIX^e siècle

Villa-Bellevue Villa à l'italienne, résidence de sir John A. Macdonald

Voie-navigable-Trent—Severn Canal ouvert à la navigation, 386 km et 45 écluses

Woodside La maison d'enfance du premier ministre William Lyon Mackenzie King

Ontario

Parcs nationaux

Îles-de-la-Baie-Georgienne Magnifiques îles représentatives des paysages du lac Huron

Îles-du-Saint-Laurent Le plus petit parc national en Ontario

Péninsule-Bruce Paysages comprenant la pointe nord de l'Escarpement de la Niagara

Pointe-Pelée La pointe la plus au sud en territoire canadien

Pukaskwa Paysage représentatif du Bouclier canadien sur la rive nord du lac Supérieur

Lieux historiques nationaux

Bataille-du-Moulin-à-Vent Lieu de l'invasion avortée de 1838

Cairn-de-Glenarry Monument de 1840

Canal-de-Sault Ste. Marie La première écluse électrique au monde

Canal-Rideau Canal du XIX^e siècle - 202 km de long et 45 écluses

Casernes-de-Butler Théâtre de 150 ans d'histoire militaire

Saskatchewan

Parcs nationaux

Prairies Graminées rares, fossiles de dinosaures et badlands de Saskatchewan

Prince Albert Toundra, forêt et faune du Nord

Lieux historiques nationaux

Bataille-de-Fish Creek Lieu de la bataille opposant des Amérindiens et l'armée canadienne en 1885

Batoche

Village métis, lieu de la bataille de Batoche en 1885

Fort-Henry Fort britannique voué à la défense du canal Rideau et achevé en 1836

Fort-Malden Fortifications du XIX^e siècle

Fort-Mississauga Tour du XIX^e siècle au milieu d'un terrassement en étoile

Fort-St. Joseph Vestiges du poste frontalier britannique le plus à l'est (1796-1812) utilisé durant la Guerre de 1812

Fort-Wellington Gardien du fleuve Saint-Laurent

Hautes-de-Queenston Site de la bataille des Hautes de Queenston, 1812

Île-Navy Vestiges de la construction navale

Maison-Commémorative-Bethune Lieu de naissance du célèbre médecin canadien, Norman Bethune

Maison-de-Sir-John-Johnson Célèbre loyaliste (vers 1780)

Maison-Laurier Résidence de deux premiers ministres, style Second Empire

Maison-Inverarden Maison de campagne Regency de 1816

Mission-Saint-Louis Emplacement d'un village huron détruit par les Iroquois en 1649

Phare-de-la-Pointe-Clark Phare du milieu du XIX^e siècle et résidence du gardien du phare sur le lac Huron

Phare-de-l'Île-Bois Blanc Phare, 1837

Remblais-de-Southwold Emplacement d'un village des Amérindiens Attawandaron, datant du XIV^e siècle

Bataille-de-la-Ristigouche Site de la dernière bataille navale de la guerre de Sept Ans

Tours-Martello-de-Kingston—Tour Murney Fortifications britanniques du milieu du XIX^e siècle

Villa-Bellevue Villa à l'italienne, résidence de sir John A. Macdonald

Voie-navigable-Trent—Severn Canal ouvert à la navigation, 386 km et 45 écluses

Woodside La maison d'enfance du premier ministre William Lyon Mackenzie King

Manitoba

Parcs nationaux

Mont-Riding Îlot protégé dans l'Escarpement du Manitoba

Wapusk L'une des plus importantes aires de mise bas des ours polaires du monde

Lieux historiques nationaux

Centre-d'Inscription-de-l'Entrée-Est-du-Parc-du-Mont-Riding Trois bâtiments rustiques construits durant la dépression des années 30

Fort-Principe-de-Galles Fort en pierre servant à la traite des fourrures au XVII^e siècle

La Fourche Lieu de rencontre historique au confluent des rivières Rouge et Assiniboine

Lower Fort Garry Important centre de la traite des fourrures au XIX^e siècle

Maison-Riel Maison familiale du leader métis Louis Riel

Monticules-linéaires Tumulus autochtones (1000 à 1200 ans après J.-C.)

Presbytère-St. Andrew's Style architectural pratiquée à la rivière Rouge au milieu du XIX^e siècle

York Factory Principal entrepôt de la Compagnie de la Baie d'Hudson pour la traite des fourrures entre 1684 et 1870

Alberta